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Zprávy z radnice
Úvodník starosty města – v rozporuplné době a mnohovrstevném světě
Příjemné čtení vám jako obvykle mohu v našem zpravodaji popřát první 

já. Každé dva měsíce usedám k počítači, abych připravil otevírací článek. 
Někdy bylo jedno zásadní téma jasné, jindy jich bylo mnoho, občas byla 
dokonalá „okurková sezóna“ a psal jsem jen o maličkostech. 

Dnes jsem hned v titulku oznamoval, že je doba rozporuplná, a přesně 
tak to teď cítím. Jsou důvody k radosti a jsou důvody k obavám. 

Jsou za námi volby. Fandil jsem koalici SPOLU a také za ně hodně vza-
du kandidoval. Chci tady poděkovat za těch 1555 preferenčních hlasů, kte-
ré jsem dostal (většina samozřejmě nebyla v Černovicích). 

Mám radost z těsného vítězství koalice. Jenže hned za tím jde trochu 
hořký pocit z toho, jak osobně prožíváme příslušnost k tomu či onomu tá-
boru voličů. Čím temněji vidíme tu druhou stranu, tím méně rozumu nám 
zbývá na posouzení slov nebo činů. Soudit bychom měli politiky podle 
výsledků, ne podle toho, jestli jsou „naši“ nebo „ti druzí“.

Přitom po volbách bychom si měli oddechnout. Akceptovat výsledek 
a klást požadavky na novou reprezentaci – tak se ukažte! Předveďte, že 
jste šikovní, že používáte hlavu nejen na nošení klobouku. Dokažte, že 
dokážete najít kompromis, a řešit naše problémy. A dělejte to čistě, bez 
švindlů, bez hrubostí. Politika by neměla být osobní – máte hledat řešení. 

Myslím, že nám všem chybí pokora, schopnost přijmout věci tak, jak se 
staly nebo jak jsou. 

Do povolebního zmatku přišel krach důležitého dodavatele energie, fi rmy 
Bohemia Energy. Přibližně 900 tisíc domácností přišlo o dodavatele. Je to 
důsledek mnoha vlivů a stavu, který myslím jednou bude v učebnicích za-
psán jako energetická krize 2021. Tyto domácnosti teď čekají na první před-
pisy záloh na energie a mohou očekávat násobné navýšení plateb. 

Energetická krize má mnoho důvodů – oživení ekonomiky po COVIDu, 
odklon od fosilních paliv, nárůst hladu po energiích v Asii, rostoucí cena 
emisních povolenek, geopolitické hry Ruska a čistý kapitalismus – prodá-
me energii tomu, kdo nejlépe zaplatí. 

Nejsme poprvé v podobné situaci. V roce 1973 přišel ropný šok a během 
několika měsíců stála ropa 3x tolik, než na začátku. V USA bylo zdražení 
ještě vyšší. Vedlo to k rabování, bankrotům a celé změně společnosti. 
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Na druhou stranu se objevilo mnoho nového, z čeho profi tujeme dodnes. 
Výrobci aut začali řešit spotřebu, obrovský impulz dostala jaderná ener-
getika a další zdroje energie, začalo se šetřit. Z té doby například pochází 
vynález solárního ohřevu vody – řešení, které používáme dodnes (a na-
příklad v Izraeli jej používá 90% domácností). 

Abych nevypadal jako někdo, kdo dává hraběcí rady – bla bla bla, bude 
líp, vydržte to. Můj dodavatel energie zbankrotoval také a běhá mi mráz 
po zádech z té nejistoty, kolik teď budu platit – nebo spíše jistoty, že zálo-
hy budou v pětimístné sumě. Já si s tím asi dokážu poradit, ale mnoho ji-
ných ne. Myslím, že pokud má někdy stát fungovat jako záchranná síť pro 
ty nejohroženější, je to právě teď. Budou existovat desetitisíce lidí, kteří 
skutečně naprosto nezaviněně budou mít existenční problémy. To už není 
o pokoře a uskromnění se. Tady jde o zásadní prostředky k životu. 

Třeba se nakonec i EU trochu probudí a přehodnotí svou politiku – vel-
mi bych si to přál. Jsem velký zastánce alternativních řešení i ekologie, ale 
zároveň si myslím, že bez využití jaderné energie nejsme schopni v dneš-
ním světě, na energii naprosto závislém, nijak obstát. Se všemi nevýhoda-
mi, které jádro má, a kterých jsem si vědom. A zase tu máme složité vý-
zvy s ještě složitějším řešením. 

Nečeká nás v nejbližší době procházka růžovou zahradou. Mimo již 
jmenovaného vidíme problémy v autoprůmyslu, opět roste počet nakaže-
ných COVIDem, státní rozpočet počítá s dluhem 380 miliard, ani nechci 
vyjmenovávat další a další problémy, které nás čekají. 

Z některých z nich rostou příležitosti, některé odvrátíme za velkou cenu. 
Nebude to mít ta nová vláda vůbec lehké. Chtěl bych, aby srovnala roz-

počet, alespoň do stavu „nebudu utrácet víc, než vydělám“. Chtěl bych, 
aby plánovali a promýšleli řešení do detailu. Jenže mám pocit, že budou 
jen hasit požár, zachraňovat, co půjde. Hodně lidí bude ohrožených a na 
ně by ta vláda zapomenout neměla. 

To je panečku zadání:
Udělejte něco hned, ale mějte to promyšlené. Musí to být ve velkém, ale 

taky to nesmí být moc drahé. Odhadněte Čínu a myslete na Černovice!
 Tak šup šup, do práce!

Nu, jak jsem říkal – rozporuplná doba v mnohovrstevném světě. 
Hezké čtení zpravodaje vám přeje 

Jan Brožek, starosta města Černovice
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Zkušenosti po půl roce fungování D2D 

Máme za sebou již půl roku čistého fungování systému D2D v téměř 
celém okrese Pelhřimov a samozřejmě také v Černovicích. Jaké jsou vý-
sledky? 

Na prvním grafu vidíte, že se nám podařilo snížit množství odpadů, 
které končí na skládce, a to o 21% ve srovnání s obdobím duben-srpen 
v roce 2020 (šrafované sloupce jsou od zavedení D2D). Letos jsme se vý-
razně posunuli – ještě v loňském roce končilo na skládce více než ¾ všech 
odpadů, letos už je to jen kousek přes polovinu:

Snížení množství odpadů, které končí na skládce, je velice důležité. 
Jestli nebudeme dobře třídit, budou naše odpady čím dál dražší. Z dneš-
ních 800 Kč/t bude za 8 let už 1850 Kč/t. 

Limit, kolik může jeden občan ročně vyprodukovat, je pro letošní rok 
jen 200 Kg/obyvatele, pro rok 2022 pak 190 Kg, a postupně klesá až na 
120 kg v roce 2029. 
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Pro připomenutí:
Do hnědé popelnice můžete uložit popel ze dřeva.

Černá (plechová) popelnice se sype na skládku – co v ní skončí, už 
nikdo nikdy nepoužije.

Do žluté popelnice můžete dávat kovy.
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Děkuji všem, kteří se v třídění odpadů opravdu snaží. Upřímně, pro-
tože to šetří peníze nás všech, a necháváme naši zemi dětem v lepším sta-
vu. Zavedení systému D2D pro cca 50.000 lidí ve 117 obcích pro mne ne-
byl snadný úkol. Celý projekt stál více než 33.000.000,- Kč a jak ukazují 
dosavadní výsledky, jsme na dobré cestě. Například 1% nárůst u plastů 
například odpovídá 112 199 kg plastů (přibližně 5900 kontejnerů). 

V Černovicích bych chtěl nadále pokračovat ve zlepšování míst pro 
kontejnery, ale i další distribuci popelnic pro D2D. Jestli ještě váhá-
te, přijďte si pro popelnice. I pro hnědé! Jsou nejdůležitější částí sys-
tému. 

Jan Brožek

INFORMACE ZE ZASEDÁNÍ
ZASTUPITELSTVA MĚSTA ČERNOVICE

22. září 2021
zastupitelstvo schválilo:
• DAROVACÍ SMLOUVU č. 21/0236/0606, spojenou se smlouvou o zří-

zení věcného břemene služebnosti, a se smlouvou o předkupním právu 
jako věcném právu, s Římskokatolickou farností Černovice a Biskup-
stvím českobudějovickým

• prodej CAS Karosa – Liaz (VIN L2FA0092) za cenu 120.000,- XXXX
• dodatek smlouvy se společností ASEKOL a.s.
• navýšení ceny za hrobové místo:
 Jednohrob: 100 Kč/rok z toho 50Kč/nájem + 50 Kč/služby
 Dvojhrob: 200Kč/rok z toho 100 Kč/nájem + 100 Kč/služby
 Trojhrob: 300 Kč/rok z toho 150 Kč/nájem + 150 Kč/služby
 Hrobka: 100 Kč m²/rok z toho 50 Kč/nájem + 50 Kč/služby
• dodatek č. 3 s fi rmou STATUS stavební s.r.o.
• uvolnění prostředků na nákup vybavení pro ZŠ a MŠ Černovice ve výši 

500.000 Kč
• Obecně závaznou vyhlášku č. 2/2021, o stanovení koefi cientu pro výpo-

čet daně z nemovitostí a o stanovení místního koefi cientu pro výpočet 
daně z nemovitých věcí

• dokument Pravidla pro provoz Sokolovny
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• poskytnutí dotace ve výši 16.000,- Kč na podporu aktivit na Sokolovně 
a uzavření veřejnoprávních smluv o poskytnutí dotace s SDH Černovi-
ce, Svazem žen Černovice, TJ Sokol Černovice a PS Svidník

• poskytnutí dotace ve výši 114.950 Kč na úhradu nákladů spojených s vý-
konem BOZP dle reálných výdajů pro TJ Sokol Černovice

• nákup 300 ks skleněných půllitrů od SDH Černovice za cenu 6273,- Kč 
celkem

• přidělení bytu v č.p. 149 XXXX
• objednávku zaměření a projektové dokumentace na změnu užívání stav-

by (Ozdravovna) od ing. Arch. Tomáše Irbra za cenu 91.781,- Kč včetně 
DPH za podmínky, že MVDr. Vobr se bude na této částce podílet 50%.

zastupitelstvo souhlasilo:
• s udělením čestného občanství paní Růženě Carpeza

zastupitelstvo pověřilo:
• starostu podpisem smlouvy s fi rmou ENVI-PUR s.r.o. (IČO 25166077)
• starostu podpisem smlouvy s fi rmou SATES ČECHY s.r.o. (IČO 

25172654)
• starostu podpisem smlouvy s fi rmou Terris s.r.o. (IČO 29260981)

zastupitelstvo revokovalo:
• své usnesení č. 85/21 tak, že toto usnesení zní: „Zastupitelstvo města 

Černovice stanovuje výši nájemného v sociálních bytech v lihovaru na 
64,70 Kč/m2.“

zastupitelstvo vzalo na vědomí:
• výsledek výběrového řízení na dodavatele technologie ČOV 
• výsledek výběrového řízení na dodavatele opravy Nádražní ulice
• výsledek výběrového řízení na dodavatele VO 

Do úplného znění zápisu ze zasedání zastupitelstva mohou u Městské-
ho úřadu Černovice nahlédnout občané města Černovice starší 18 let s tr-
valým pobytem ve městě Černovice, fyzické osoby starší 18 let vlastnící 
nemovitost na území města Černovice, a cizí státní občané starší 18 let 
s trvalým pobytem ve městě Černovice, o nichž tak stanoví mezinárodní 
smlouva, kterou je Česká republika vázána a která byla vyhlášena.
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Obsazenost sokolovny si můžete najít na internetu

Provoz Sokolovny se nám postupně rozjíždí a aby bylo obsazování co 
nejefektivnější, vytvořili jsme veřejný kalendář. 

Najdete jej na stránkách města Černovice, v záložce VOLNÝ ČAS zvo-
líte SOKOLOVNA a tam najdete nejen tento kalendář, ale také kontakty 
na správce a informace o podmínkách používání Sokolovny. 

Přímý odkaz na kalendář je také na adrese:
https://sokolcernovice.isportsystem.cz. 
Sokolovna je otevřena každému, kdo má zájem ji využívat, a budeme 

rádi, když si ji budete pronajímat na své soukromé i veřejné aktivity. 
Jan Brožek

Setkání se seniory

V sobotu dne 23. října se uskutečnilo tradiční posezení s našimi star-
šími spoluobčany v nově zrekonstruované sokolovně, které připravilo 
Město Černovice spolu s černovickým svazem žen. Nejen k poslechu, ale 
i k tanci hrála Černovická dechovka. Setkání se jako vždy vydařilo. 

V. Šenoltová
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VOLBY
Výsledky hlasování za územní celky

1. Kraj: Kraj Vysočina
2. Okres: Pelhřimov
3. Obec: Černovice

Okrsky Voliči
v sezna-

mu

Vydané 
obálky

Volební
účast
v %

Ode-
vzdané 
obálky

Platné 
hlasy

% plat-
ných 
hlasů

celkem zpr. v %

3 3 100 1 461 886 60,64 885 878 99,21

Strana Platné hlasy
číslo název celkem v %
1 Strana zelených 6 0,68
2 Švýcarská demokracie 5 0,56
3 VOLNÝ blok 5 0,56
4 Svoboda a př. demokracie (SPD) 52 5,92
5 Česká str. sociálně demokrat. 86 9,79
7 ALIANCE NÁRODNÍCH SIL 0 0
8 Trikolora Svobodní Soukromníci 31 3,53
9 Aliance pro budoucnost 1 0,11
10 Hnutí Prameny 2 0,22
12 PŘÍSAHA Roberta Šlachty 45 5,12
13 SPOLU – ODS, KDU-ČSL, TOP 09 200 22,77
15 Urza.cz: Nechceme vaše hlasy 2 0,22
16 Koruna Česká (monarch. strana) 1 0,11
17 PIRÁTI a STAROSTOVÉ 165 18,79
18 Komunistická str. Čech a Moravy 31 3,53
19 Moravské zemské hnutí 0 0
20 ANO 2011 245 27,9
21 Otevřeme ČR normálnímu životu 1 0,11
22 Moravané 0 0

Poděkování

Děkuji zastupitelům Města Černovice za udělení Čestného občanství 
u příležitosti mých 100. narozenin. Tato pocta mi udělala velikou radost. 

Růžena Carpeza (Ptáčková)
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Víte, co je Milostivé léto? Možnost odpuštění 
dluhů a zastavení exekucí

Naše země má v sobě ukrytý jeden dřímající problém, a to je obrovské 
množství lidí s exekucemi. Podle různých zdrojů má exekuci asi 1 milion 
lidí, což už je skutečně závažný problém. 

Dlouhodobě zastávám názor, že člověk by se měl chovat zodpovědně 
ke svému životu a do toho spadá i rozumné hospodaření. Dluhy se platí, 
a měl bych si být vědom ceny, kterou za půjčku zaplatím. Ovšem pokud 
čelí exekuci 10% populace, ukazuje to i na selhání státu, který umožnil 
půjčky za doslova lichvářských podmínek. Za jednu chybu se tak někteří 
dostávají téměř doslova doživotními otroky, i přes vysoké splátky jejich 
dluh stále roste. 

Poslanecká sněmovna schválila tzv. „milostivé léto“ – možnost zbavit 
se alespoň exekucí, které uplatňuje vůči dlužníkům stát, nebo lépe řeče-
no veřejný sektor. Předávám text pana poslance Marka Výborného, kte-
rý stojí za prosazením tohoto návrhu. Snad někomu z vás pomůže zlepšit 
svoji situaci. 

Je to obrovská šance pro mnoho lidí v dluhových pastech. Lidé, kterým 
se podařilo spadnout do exekucí kvůli dluhům u státních institucí, mají 
jedinečnou šanci se z toho vymanit v průběhu od 28. října do 28. ledna 
2022 a znovu začít normální život. Pokud v této lhůtě dlužník zaplatí ce-
lou jistinu dluhu tedy původní dluh a 908 korun exekutorovi za zasta-
vení exekuce, čeká ho nový životní restart. Úroky, penále a další příslu-
šenství stát odpouští, exekuce se zastaví. Týkat se to bude těch, co mají 
dluh u veřejnoprávních institucí, třeba u zdravotních pojišťoven, nemoc-
nic, u dopravního podniku nebo třeba za nájem u obce. Milostivé léto by 
tak reálně mohlo pomoci až čtvrt milionu dlužníků. S ohledem na více než 
čtyři miliony exekucí a bezmála 750 tisíc lidí v exekuci je toto reálná šan-
ce, jak se s částí nahromaděných exekucí vypořádat. A současně ctít prin-
cip, že dluh se musí uhradit.

Jsem rád, že se nám tento návrh podařilo prosadit. Jako autor připomí-
nám: šance na odpuštění úroků u dluhů vůči státu – milostivé léto – bude 
pouze do 28. 1. 2022. Osobně jsem přesvědčený, že toto tříměsíční období 
může být výhodné pro obě strany, a to jak pro dlužníky, kteří mají reálný 
zájem na tom své dluhy splatit a exekuce se zbavit, ale drahým problémem 
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je pro ně často právě příslušenství, které mnohdy činí až několikanásobek 
původního dluhu. Pro města a obce a další věřitele navíc vzniká šance na 
to, že bude původní dluh splacen a dostanou zpět své dlužné peníze, což 
by se u řady dlužníků za standardní situace nikdy nestalo. Jedná se tak 
opravdu o pomocnou ruku jak pro věřitele, tak pro zodpovědné dlužníky.

Vás, kteří čtete tyto řádky, chci naléhavě poprosit. Pokud znáte ve svém 
okolí kohokoli, koho by se tato podaná ruka státu mohla týkat a pomoci 
mu, tak mu o tom řekněte. Nasměrujte ho do některé pomáhající instituce, 
jako jsou Charity, občanské poradny, Člověk v tísni apod. Rychlou pomoc 
Vám poskytne např. Help linka Člověka v tísni 770 600 800, přesný po-
stup najdete i v aplikaci nedluzimstatu.cz/milostive-leto/. Pokud tuto šan-
ci nevyužijí, nepůjde se jí zpětně domáhat. A první aktivita musí být na 
straně dlužníka! Milostivé léto se nebude v blízké budoucnosti opakovat. 
Díky za Vaši pomoc s osvětou. Je to opravdu důležité. Považuji to za jed-
nu z výrazně pozitivních věcí, které se nám podařilo ve sněmovně v kon-
čícím období prosadit.

Marek Výborný, poslanec PS PČR

ZPRÁVY ZE ZŠ
Zahájení školního roku

Ve středu 1. září byl v černovické základní škole zahájen nový školní 
rok. Letos ji navštěvuje celkem 154 žáků a do první třídy nastoupilo 17 
dětí. Mateřská škola zahájila po prázdninách provoz již 12. srpna a do tří 
tříd dochází celkem 71 dětí.

O letošních prázdninách panoval ve školní budově a kolem ní čilý sta-
vební ruch, jelikož fi nišovala dvouletá rekonstrukce střechy a půdních 
prostor, ve kterých vznikly nové učebny a kabinety. Nebylo jednoduché 
vše včas zvládnout a budovu připravit na návrat školáků, ale nakonec se 
to podařilo a po 1. září ve školní budově již žádné stavební práce nepro-
bíhaly. Nové učebny jsou postupně zařizovány nábytkem a vybavovány 
pomůckami a po kolaudaci na konci října v nich bude zahájena pravidel-
ná výuka. Stejně tak byl v průběhu září upraven venkovní prostor kolem 
nového výtahu, a tím je tato etapa rekonstrukce černovické školy kom-
pletně ukončena.
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Akce preventivního programu

V rámci MPP (minimální preventivní program) se dne 3. 9. 2021 v celé 
škole konal „Pyžamový den“. Všichni žáci, učitelé i ostatní zaměstnan-
ci přišli v pyžamech, dekách, peřinách, s plyšáčky i bez a zůstali v nich 
mnohdy i celý den. Trochu jsme se touto vzpomínkou vrátili k distanční 
výuce a povídali si o tom, co nám dala i vzala. 

Žáci naší školy si mohou jako každoročně vybrat z nabídky sportovních 
a uměleckých kroužků, která je od letošního září nově obohacena o výtvar-
ný obor kamenické ZUŠ. Během výuky ve škole i mimoškolních aktivit je 
nutné striktně dodržovat protiepidemická opatření a věřme tedy, že budou 
natolik účinná a celková situace natolik příznivá, že děti konečně stráví celý 
rok ve společnosti svých spolužáků a učitelů ve školních lavicích.

Jaroslav Hubata-Vacek
ředitel ZŠ a MŠ Černovice
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Ekoškola informuje

Jak jsme již informovali v předešlých číslech zpravodaje, je naše ZŠ již 
od roku 2005 držitelem mezinárodního titulu EKOŠKOLA. Tento pro-
gram zaštiťuje ekologické sdružení Tereza se sídlem v Praze.

Za období 2005–2021 jsme získali celkem 4 mezinárodní tituly. V letoš-
ním školním roce nastává čas na již pátou obhajobu. Abychom uspěli, čeká 
nás celá řada náročných úkolů. Musíme vypracovat EKOKODEX, vytvo-
řit plán práce, analýzu stávajícího ekologického stavu ve škole, zpracovat 
návrhy, které povedou k odstranění případných zjištěných nedostatků.

V průběhu měsíce září jsme sestavili nový ekotým a vybrali jsme té-
mata, na kterých jsme začali usilovně pracovat. Jsou to témata ODPADY 

Dne 1. 10. 2021 přišli všichni žáci i dospělí v oblečení zelené barvy 
(„Zelený den“). Každá třída se seznámila s celoročním školním projektem 
„Les“ a společně se vyfotila. 

24. 10. 2021 se v rámci MPP konal „Podzimní den“. Každá třída si vy-
myslela vlastní program na celé dopoledne, někdo zůstal zpočátku ve tří-
dě s programem týkajícím se podzimu, někdo se vydal na celý den do oko-
lí školy. Na prvním stupni se malovalo, stříhalo, tvořilo, na druhém stupni 
se věnovali žáci více turistice a pozorování podzimní přírody. I přes ne-
přízeň počasí se akce nakonec všem líbila.

Mgr. Kristýna Poláková

Světový den jazyků

Při příležitosti světového dne jazyků paní učitelka Michálková připra-
vila pro žáky 1. i 2. stupně program a pozvala do školy anglicky mluvící 
lektory.

Ve středu 29. 9. 2021 k nám do školy přišli 4 cizinci různých národnos-
tí. Byli z Francie, Peru, Španělska a Makedonie. Strávili v naší škole celé 
dopoledne. Podle představování v jejich mateřském jazyce jsme například 
hádali, odkud pocházejí. Hráli s námi různé hry a učili nás slova v jejich 
jazyce. Dozvěděli jsme se také mnoho zajímavostí o jejich zemích. 

Eliška Kotrčová a Lucka Čekalová, 9. třída
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a KLIMATICKÉ ZMĚNY. Ve všech ročnících základní školy budeme 
pracovat na projektu LES.

A nyní představíme náš ekotým, jehož členy jsou: Aneta Brečková, Bar-
bora Paďourková, Anna Tatková, Jakub Vlasák, Sabina Hrbková, Matěj 
Tichý, Jakub Čekal, Denisa Paďourková, Marie Tichá, Michaela Cimer-
manová, Jana Kubů, Natálie Krámová, Barbora Švehlová. Na fotografi i je 
část žáků ekotýmu, ostatní v den focení ve škole chyběli. 

O další činnosti ekotýmu budeme opět informovat v dalším čísle zpra-
vodaje.

Za Základní školu Černovice 
Eva Pechková

Kroužky ve školní družině

Ve školní družině jsme po dlouhé době otevřeli sportovní kroužky. Na 
vybíjenou, kin – ball a přehazovanou se děti s nadšením přihlašovaly, ale 
bylo potřeba znovu si připomenout pravidla her. Nyní jen doufáme, že 
nám kroužky neuzavřou.

Vránková M.
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Dopravní den 14. 10. 2021 

14. října jsme jeli autobusem na dopravní den do Pelhřimova. Učili jsme 
se dopravní značky a pravidla silničního provozu. Když jsme si něco řekli, 
tak jsme se rozdělili do skupin. Jedna skupina šla ven a druhá byla vevnitř. 
Nejdřív jsme jezdili na dopravním hřišti a pak jsme soutěžili v jízdě zruč-
nosti a v pomalé jízdě. Moc se mi tam líbilo a ostatním doufám taky.

Johanka M., 4. třída

Změna pracovní doby pošty

Po 10.00–12.00 13.00–17.00
Út 8.00–12.00 13.00–15.00
St 10.00–12.00 13.00–17.00
Čt 8.00–12.00 13.00–15.00
Pá 8.00–12.00 13.00–15.00
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Barvitý životaběh rodáka Karla Šuchmana

 Karel Šuchman, narozený roku 1894 v Černovicích, se vyučil ve Víd-
ni prodavačem, na začátku první války narukoval k jindřichohradeckému 
pluku a patřil k prvním přeběhlíkům na ruské frontě. Ze zajetí uprchl, ale 
v Rusku zůstal a vrátil se až roku 1929. Ve městě nenalezl uplatnění, tak 
se odstěhoval na Příbramsko, kde se dožil 77 let. Svůj patnáctiletý pobyt 
mimo Černovice popsal v poutavém vyprávění pro své potomky v roce 
1970, těsně před smrtí. Se svolením černovického patriota, jeho syna Jo-
sefa Šuchmana, který mi zápisky půjčil, povím o jeho osudu. 

Byl synem zámečníka Čeňka (Vincence) Šuchmana a Marie rozené Lá-
zeňské z chalupy č. 107, kterým se narodilo celkem 12 dětí. Dospělosti 
se dožily 4 dcery (dvě vdané ve Vídni, jedna vdaná v Černovicích a jed-
na svobodná) a další syn Rudolf (římskokatolický kněz). Od 14 let se 
čtyři roky učil ve Vídni na obchodního příručího a začal tam i pracovat. 
Hned na začátku války byl ve věku 20 let odveden k vojsku. Z Jindřicho-
va Hradce, kde se naposledy viděl a rozloučil s otcem, přes Benešov, Ví-
deň a Bratislavu dojela jejich rota do Srbska, ale hned je otočili na ruskou 
frontu. Vlakem přes maďarský Debrecín do Karpat. Za Dukelským prů-
smykem (Slovensko) se ocitli nedaleko fronty. Po porážce v bitvě o pev-
nost Přemyšl (dnes v Polsku) byli naši nasazeni do první linie v březnu 
1915. Už při intenzivní dělostřelbě někteří Češi vystrčili ze zákopů bílé 
pláště na bodácích pušek. Následoval výstražný polní soud se zastřelením 
vojína, který se přiznáním obětoval za ostatní. Když další den pronikli 
ruští vojáci do zákopů, Karel neváhal a přeběhl do zajetí. „První zajatec 
jde sám do zajetí, to je událost pro ně. ... Všechna čest Rusům, jak zachá-
zeli se zajatci zvlášť z Čech! Za celých patnáct let, co jsem byl v Rusku, 
nemohl jsem si stěžovat na ruský lid, byl k nám vždy upřímný a pohos-
tinný.“ Následovalo ho asi 200 dalších, mezi nimi též Němci a Maďaři. Po 
třináctidenním pochodu - s jídlem každý druhý den (boršč a chléb) - dora-
zili do ukrajinského Lvova a odtud jeli vlakem do Kyjeva. Dalším vlakem 
přes Charkov do ruského Carycinu (pozdějšího Stalingradu a dnešního 
Volgogradu). Odtud lodí do Samary a znovu vlakem přes Kyrgízii do uz-
beckého Taškentu a turkmenského Ašchabádu. To vše za 17 dnů. V tam-
ním obrovském zajateckém táboře řádily životu nebezpečné nemoci od 
úplavice přes tyfus po malárii. Když jednu z nich přežil, přihlásil se na 
práci a se spoluvězni se během 13 dnů vrátil stejnou cestou do Evropy do 
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hlubinného uhelného dolu blízko Rostova na Donu. Těžce pracoval pod 
zemí i na povrchu dva roky, ale také se mu poštěstilo, že byl díky umění 
hrát na housle (což se naučil v českém spolku ve Vídni) vybrán do cirku-
sového orchestru. S ním se dostal mezi civilisty a při jedné z mnoha poty-
ček mezi Němci podporovanou „Bílou“ a bolševickou „Rudou“ armádou 
v nastálém chaosu uprchl. Pomohl jim kozácký ataman, který sám měl 
dva syny v německém zajetí. Při strastiplné pěší cestě podél železniční 
trati na sever se však Karel zalekl zpráv, že by po návratu do Vídně musel 
znovu narukovat na italskou frontu a tak se raději vrátil do dolu. Ten byl 
mezitím obsazen sovětskou vládou, zajatci se rozprchli a on si díky před-
chozím známostem s místními našel různá příležitostná zaměstnání. Spo-
lu s pianistou hrál na housle v kině doprovod k němým fi lmům, pro které 
zároveň vlakem dojížděl jako poslíček do Rostova. Přitom dovážel vesnic-
kým obchodníkům zboží z velkoobchodu. Náhle znovu těžce onemocněl 
a zachránila ho jedna z ruských trhovkyň, která mu zajistila péči i léky od 
zdejšího lékaře, shodou okolností českého. Z vděčnosti se rozhodl s touto 
válečnou vdovou zůstat až do vychování jejích tří dcer. Poštěstilo se mu 
přežít s celou rodinou i rok stalinského hladomoru, očividně proto, že zís-
kal zaměstnání v družstevní rozdělovně chleba. Poté se vypracoval do-
konce na vedoucího spotřebního družstva invalidů, své obchodnické vyu-
čení uplatnil jako zásobovač. Pro zboží jezdil 200 km vlakem do Moskvy, 
kde mu byl nápomocen bratr jeho družky. Přežil i železniční nehodu, když 
neuvěřitelně pohotově vyskočil z vagónu v okamžiku vykolejování vla-
ku. Ve vzpomínkách uváděl nejméně šest případů, kdy unikl smrti o vlá-
sek. Pro přijaté dcery nechal vystavět tři domky, dvě se do nich stěhovaly 
již vdané. S novým československým pasem vyjel z Moskvy 20. červen-
ce 1929, jízdenku si zakoupil až do Černovic u Tábora, kam dorazil už 
23. července 1929, téměř přesně po patnácti letech. (Válka začala na den 
svaté Anny 1914.) Shledal matku i všechny sourozence zdravé. Jelikož 
mu sovětské velvyslanectví v Praze odmítlo povolit návrat do druhé vlas-
ti, hledal vhodné zaměstnání. V krátké době se však oženil v Bohutíně 
u Příbrami, kde farářoval starší bratr Rudolf, a po manželčiných rodičích 
převzal obchod. Našel si čas i na hudbu, založil jazzovou kapelu se kterou 
hrál 30 let a také vyučoval děti. V rodině se narodili dva synové, oba vy-
studovali vysoké školy. Do Černovic se už nikdo nevrátil.  

Jiří Turek
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ZÁKLADNÍ ORGANIZACE
ČESKÉHO SVAZU ŽEN ČERNOVICE  

Náš spolek je dlouhodobým a stabilním partnerem při pořádání spole-
čenských akcí v našem městě. Spolupracujeme s MÚ a dalšími organiza-
cemi. Věnujeme se všem cílovým skupinám, od dětí až po seniory. Je nás 
50 členek a většinu akcí pořádáme samy.

Každý rok začínáme tradičním Masopustem, vyrábíme si jednotnou 
masku – Slamáci, kominíci, Koskáči, Perníkářky – a v počtu cca 15 žen 
se řadíme do společného průvodu.

Na jaře připravujeme Velikonoční výstavu s ochutnávkou našich výrobků.
Červnová akce k MDD „Cesta pohádkovým lesem“ probíhá v krásném 

prostředí Zámecké obory.
Další, a na Černovicku nejvyhlášenější akcí, je srpnové „Černovicko se 

baví“. Do akce jsou zapojeny všechny spolky města. Náš stánek láká vůní 
čerstvě napečeného bramboráku, koláčů, štrůdlů a perníku. Večer před-
vedeme to, co jsme po večerech nacvičily: cikánský tanec, stínové diva-
dlo, černobílý tanec, módní přehlídku aj.
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Koncem léta pořádáme ve spolupráci s MÚ „Posezení s důchodci“, při 
kterém hraje k tanci Černovická dechovka.

Na návštěvě v Domě s pečovatelskou službou potěšíme 2x ročně seniory 
malým dárkem a popovídáním o životě.

5. prosinec je ve znamení akce Čerti na objednávku – což obnáší návště-
vu asi dvaceti rodin ve městě s hodnými i zlobivými dětmi. Mikuláš, an-
děl i čerti nám jdou skvěle.

V předvánoční době se ochutnávkou napečeného vánočního cukroví, 
vánoček a punče podílíme na společném setkání obyvatel města během 
rozsvěcování vánočního stromu. K navození vánoční atmosféry přispívá i 
náš Oživený betlém 23. 12.

Toto jsou pravidelné akce ČSŽ pořádané dobrých 15 let.
Covid-19 všechny naše plány ovlivnil, přesunuly jsme se do virtuálního 

prostoru, radou a sdílením starostí jsme podporovaly nemocné, posílaly 
jsme si střihy na roušky, cvičily jsme paměť, s panem starostou jsme plá-
novaly, jak si zařídíme novou klubovnu a těšily jsme se na konec pande-
mie.

Akcí stále přibývá – pokud není omezení, pořádáme akci snad každý 
měsíc – letos jsme v posledním dubnovém týdnu přispěly asi už podesáté 
k charitativní činnosti, a to sbírkou ošacení pro Diakonii Broumov.

Je těžké vybrat jednu z mnoha akcí, ale přesto budeme dlouho vzpo-
mínat na Retrotancovačku, uspořádanou naším spolkem ke 100. výročí 
vzniku České republiky. Pořídily jsme si dobové oblečení i výzdobu sálu. 
K naší radosti také muzikanti a návštěvníci přišli v kostýmech z dvacá-
tých let. K vidění byly paní továrníková, lékárníková, šantánová tanečni-
ce, švihák lázeňský i legionář. Pro zpestření jsme o půlnoci zorganizovaly 
módní přehlídku. Akce se povedla a ještě dlouho se o ní povídalo.

My si také umíme udělat čas jen samy na sebe. Dvakrát ročně si zajis-
tíme relaxační víkend nedaleko Černovic v krásném lesnatém prostředí 
Pionýrské základny na Chválkově, kam jsme si pozvaly např. nutriční te-
rapeutku, vyráběly jsme náramky drátkovací technikou nebo chodily na 
dlouhé procházky po okolí a hrály hry.

Naše životní krédo: Svět je hezčí, když si lidé pomáhají.
I. Vošahlíková, B. Novotná
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Strategie MAS Via rustica z.s. na období
2021–2027 schválena

Pro území působnosti místní akční skupiny (MAS) Via rustica z.s. byla 
Ministerstvem pro místní rozvoj dne 5. 10. 2021 schválena „Strategie 
komunitně vedeného místního rozvoje MAS Via rustica z.s. na období 
2021–2027 (koncepční část)“. Jedná se o jeden z nezbytných předpokladů 
k úspěšnému čerpání dotační podpory prostřednictvím MAS v progra-
movém období 2021–2027. Schválená strategie je zveřejněna na interneto-
vých stránkách www.viarustica.cz.

Děkujeme všem, kteří se s námi na přípravě koncepční části strategie 
podíleli, a těšíme se na další spolupráci.

Příprava na programové období 2021–2027 probíhá v rámci realizace 
projektu „Zlepšení řídících a administrativních schopností MAS“ spolu-
fi nancovaného Evropskou unií.

Via rustica z.s.

Vážení přátelé, ano!

Ano, Podívejte se. Já jsem s režisérem hovořil. On tu byl. Tady seděl. 
A já jsem se ho přímo zeptal, zda s Černovickým senilním divadlem při-
pravuje předvánoční představení. A on odpověděl, že ano. Ale neřekl 
jaké. Čili vidíte. On to ví a neřekne. Jiná by byla, kdyby on nevěděl. Ne-
víš to, přemýšlej. 

Pozorný divadelní divák, či znalec díla českého genia Járy Cimrmana 
začíná tušit. Předchozí odstavec napodobující monolog Děda Vševěda na-
povídá, že na scéně se objeví pohádka Dlouhý, Široký a Krátkozraký. Její 
uvedení v únoru 2020, prezentované jako předpremiéra, bylo následně 
přerušeno protikoronavirovými opatřeními. A tak bychom teď rádi uved-
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li nejen premiéru (ale zároveň i derniéru) v nově zrekonstruované soko-
lovně, ale i splnili slib o představení v Moravči. Termíny pro obě lokality 
jsou předběžně stanoveny, ale opět se zhoršující virová situace může při-
nést nová omezující opatření. Proto prosíme příznivce a zájemce o sledo-
vání vývěsek MěÚ, kde bude včas uveden termín konání jak v Moravči, 
tak v Černovicích. 

Srdečně pak zveme všechny příznivce, sympatizanty a zájemce, neboť 
s nadsázkou (díky protikoronavirovým opatřením) lze tuto divadelní hru 
hodnotit jako nejúspěšnější. Na repertoáru se drží již třetí divadelní se-
zonu.

Jan Podhola
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Otevření sokolovny

Dne 18. září t. r. byla za účasti představitele TJ Sokol Černovice, so-
kolské župy plk. Švece, města Černovice a duchovního správce otevřena 
zrekonstruovaná budova místní Sokolovny. Po projevech uvedených před-
stavitelů odezněl video-projev náčelníka místní TJ Sokol i vzpomínkový 
vstup nejstaršího člena na jeho začátky jako sokola. Poté následovala vol-
ná zábava, spojená s prohlídkou budovy a jejím zázemím. 

Budova je to impozantní, hýřící nejnovějšími technologiemi, ale i pří-
jemným vizuálním dojmem. Proto bude záležet na všech návštěvnících 
a uživatelích a jejich chování, aby tento stav vydržel co nejdéle. Snad to 
byla jen chvilková nepozornost pramenící z rozechvění nad krásou stavby, 
která přinutila některé návštěvníky nosit půlitry jako děti, když nesou tá-
tovi ve džbánku pivo z hospody, a cmrndat jejich obsah po parketu. 

Osobně bych pak měl jednu připomínku. Na můj komentář k zvacímu 
plakátu o pokrokových organizacích mi bylo sděleno, že ten se snaží na-
podobit plakát z roku 1932, který bude také vystaven. A skutečně. Ale na 
tomto plakátu byl uveden rozsáhlý program s ukázkami cvičení sokolů. 
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Tentokrát však program zajišťovala jen Černovická dechovka, která také 
jako jediná měla uniformu. A tak byl program, hlavně přičiněním perso-
nálu České hospůdky, zaměřen více na krmení těla než ducha.

Jan Podhola

Poděkování

Velké poděkování patří obětavým jedincům P. Bednářovi (kříž Na Pr-
šíně), J. Goliášovi a P. Kropáčkovi (kříž u Lidmaně), kteří bez ohledu na 
své volno a pohodlí opravili na své náklady dva uvedené kříže. Není jim 
lhostejné, byť drobné, dílo našich předků, ani v jakém se nacházelo stavu. 
V dezolátním stavu hyzdí nejen krajinu, ale i ukazuje na kulturní vyspě-
lost obyvatelstva.

Jan Podhola

Kříž u Lidmaně (foto J. Goliáš)Kříž Na Pršíně (foto J. Podhola)
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Vzpomínka

Pro nás jsi žil a pracoval, úsměv, lásku a dob-
rotu jsi nám daroval.
Vše zmizelo, jen stopy tvé práce zůstaly. Dne 
13. prosince 2021 by se dožil 100 let náš tatí-
nek a dědeček pan Bohumil Černý – černo-
vický sklenář.

S láskou stále vzpomínají dcery 
a vnučky s rodinami.
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Setkání důchodců bývalého domova
Kopretina Černovice

S výjimkou loňského roku se každoročně v tuto dobu uskutečňuje tra-
diční setkání nepracujících důchodců z řad bývalých zaměstnanců. Letos 
připadla volba za zpřísněných pravidel vydaných ministerstvem zdravot-
nictví včetně zákazu vstupu na bývalá pracoviště na úterý 12. října 2021.

Již před 15 hodinou se začali scházet první z 82 pozvaných účastníků, 
z nichž 3é bylo z různých důvodů omluveno.

Po ofi ciálním zahájení a slavnostním přípitku v jídelně domova násle-
dovala volná zábava a hlavně pak vzpomínání na chvíle, kdy nám „ředite-
loval“ PhDr. Jan Jenší, po té ing. František Vránek. To ale nám všem bylo 
o hodně let méně.

Družné vzpomínání pokračovalo i po podaném občerstvení, o které se 
vzorně postarali zaměstnanci kuchyně p. Alena Korecká s Vlaďkou Ji-
rákovou a bývalé členky tehdejší odborářské organizace, konkrétně pak 
Jana Kamenská, Mirka Žemličková, Alena Kodešová, Marcela Vaníčko-
vá, Libuše Babčická a fotograf Jiří Míka.
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Děkujeme za váš čas a starostlivost o nás důchodce, účastníky této vý-
jimečné akce.

Setkání nás, dříve narozené velice potěšilo, věřme, že se podaří v tradici 
pokračovat i v příštích letech.

Petr Podskalník
účastník setkání

RODÁK Z ČERNOVIC
– PAN FRANTIŠEK MRÁZEK

– OSLAVIL 90 LET

Narodil se 25. 9. ve Svatavské uli-
ci č. 39 v roce 1931 a i když jej život 
vojáka z povolání zavál do různých 
koutků Československa, na Černo-
vice nikdy nezapomněl a zůstaly mu 
v srdci dosud. 

Kromě černovického kraje nezapo-
míná pan František Mrázek ani na své 
černovické kamarády. Často vzpomí-
ná na Pavla Janečka a jeho sestru Maj-
ku, Pepíka Běhounka, Tondu Homol-
ku, Otu Buriana, Oldu Nemravu…

Rád se sem i v důchodu vracel a trávil zde celé léto s manželkou Eliš-
kou. Nyní spolu žijí ve Žďáře nad Sázavou. 

Svou lásku k Černovicím vyjádřil v jedné z básní v zapomenutém seši-
tě básniček, vzpomínek a milostných básní. Tento sešit našla Helena Čer-
ná, dcera Františka Mrázka, a ráda by se o báseň podělila se současnými 
obyvateli Černovic.

Můj rodný kraj
František Mrázek 
1. Domove, domove, zlatý můj jediný,
 na tebe vzpomínám, 
 byť jsem i na míle vzdálený.
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2. Domov a rodiště jsou slova kouzelná,
 vzpomeneš-li si na ně v cizině,
 srdce ti poskočí, úsměv tě rozzáří.

3. Domove, domove, již jsem tě opustil,
 ne však na dlouho,
 neb rád bych tě opět uviděl.

4. Již vidím tu střechu červenou, vrátka …
 … a již mi vrátka otvírá má drahá matka.
 Chvíle setkání začíná!

Jak krásná chvíle nadejde, když matka syna obejme.

5. Proč rodné město obživu nedává?
 Musíš opouštět rodný kraj, dům, rodiště
 a hledat zaměstnání jinde 
 a pak psát vzpomínkové verše…

ČERNOVICE – BUĎTE ZDRÁVY!!!

Od 1. 11. 2021 nově otevírá obchod U Koblížků, který se nachá-
zí na náměstí v prostoru bývalého tabáku. Majitelky vás srdeč-
ně zvou na posezení u dobré kávy, pizzy podle italské receptury, 
chlebíčků a dalších slaných i sladkých dobrot. Nyní na začátku 
chladného období přijde vhod na zahřátí například svařené víno 
nebo horký domácí mošt. Ti odvážní si naopak i nyní mohou dát 
zmrzlinové poháry. Při cestě do školy či práce se můžete zasta-
vit pro kávu nebo čaj s sebou, snídani, svačinu či nějakou dobro-
tu pro lepší den. S sebou si může-
te odnést i pizzu, u které máte na 
výběr z 18 druhů.

Zastavit se můžete od 700 do 1700 
(možná změna provozní doby).

Po domluvě je možné i pořádání 
oslav a dalších sešlostí. 
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Gymnázium Pacov slaví 30 let
novodobé existence

Gymnázium Pacov, jediná střední škola v Pacově, oslaví 30. výročí za-
ložení.

Oslavy proběhnou v sobotu 20. 11. 2021 od 10.00 do 16.00 hod. v budo-
vě školy.

Dovolte mi srdečně pozvat všechny absolventy a příznivce pacovské-
ho gymnázia na exkurzi po krátké historii školy a na společenské setkání 
s bývalými učiteli a spolužáky.

Tradiční Den otevřených dveří pro zájemce o studium se v příštím roce 
uskuteční ve středu 2. 2. 2022 od 8.00 do 17.00 hod. Návštěvníci si budou 
moci prohlédnout moderní vybavení školy, včetně centra 3D modelování 
a tisku. Zaměstnanci i studenti gymnázia hostům objasní běžný chod ško-
ly a předvedou praktické ukázky. Věřte, že naše škola má co nabídnout.

Josef Novák, ředitel Gymnázia Pacov
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Po 2 letech opět na soutěži MH – Plamen

Téměř 50-letá celoroční celostátní postupová soutěž 
mladých hasičů Plamen zažila poprvé nucenou přestáv-
ku. Na podzim r. 2019 proběhla ve Velké Chyšce 
podzimní část hry Plamen 19/20, ale jarní část na 
LAS v Pacově, díky opatřením proti Covidu-19, už 
nebyla. Ani celý další ročník se neuskutečnil, i když 
se mladí hasiči v Černovicích, v rámci možností, v prů-
běhu školního hasičského roku scházeli (od Vánoc do cca poloviny dubna 
komunikace jen přes email).

Letos v září to už vypadalo docela nadějně. K půlce října se do kolekti-
vu černovických MH přihlásilo cca 15 dětí (většinou mladší věkové ka-
tegorie). Ihned jsme se začali ve dvou družstvech (Scaniáci a Tatrováci) 
připravovat na podzimní část hry Plamen - závod hasičské všestrannosti 
tzv. „braňák“ a štafeta požárních dvojic.

V sobotu ráno 9. října se jelo do Onšova. Kromě Marťase a Vaška to 
byla pro ostatní premiéra. Všichni se snažili podat v rámci svých mož-
ností co nejlepší výkon. Někomu ale chyběly zkušenosti, někdo se během 
krátké doby nestačil všechno naučit, někomu chyběla potřebná fyzička.

Na první pohled jsou výsledky našich MH z Onšova průměrné. Ale když 
si to podrobně rozebereme, tak vzhledem k nízkému věku našich capartů 
(v obou hlídkách byly zařazeni jak čtvrťáci, tak i prvňáci, a dokonce i před-
školák) v porovnání ostatních mladších hlídek, kde závodili často už poměr-
ně zkušení čtvrťáci a páťáci, se naše umístění jeví už v lepším světle. Ze 14 
mladších družstev pelhřimovského okresu jsou v průběžném hodnocení po 
2 disciplínách naši Tatrováci (Vítek Ur., Václav Že., Vojta Hr., Aneta Br. 
a Antonín Št.) zatím na pěkném 6. místě a Scaniáci (Matouš Ur., František 
a Jan Dv., Martin Pa. a Ondřej Po.) na 13. místě. Kdyby se například všichni 
naučili vázat těch 5 uzlů, tak by naše umístění bylo ještě lepší, 5. a 8. místo.

Po splnění úkolů ze 4 oblastí celoroční činnosti MH (výlety a exkurze, 
sběr surovin a brigády, kulturní program a zkoušky odborností MH aj.) nás 
čeká na jaře (koncem května na LAS v Pacově) požární útok s vodou, štafe-
ta 4 x 60 m překážek a štafeta CTIF. A pak okresní vyhodnocení celé soutěže 
Plamen 21/22. Doufám, že nám ten „koronáč“ neudělá zase další škrty.

Kluci a holky, co ještě nevíte co by, schůzky černovických MH jsou letos 
každý pátek od 15.30 hod. v naší hasičské zbrojnici.  J. Řeháček
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Městská knihovna Černovice z nových knih
Pro dospělé
Genova L. – Poslední věta
Pogoda R., Pogodová S. – Buď v pogodě
Hilský M. – Shakespearova Anglie
Kuchař J. – Léčitelé, jasnovidci a mágové
Dvořák O. – Jan Žižka z Trocnova
McCulloughová C. – Hořkosladký život
Gutjahr A. – Ptáci na zahradě
Gabriel T. – Čest chlapa
Burianová P. – Cesta z těsta
Taraba L. – Rozum proti víře
Fuchs K. – Dvě hrsti života
Pět domácích prostředků nahradí celou drogerii
Rendl J. – 10 000 kilometrů pěšky Latinskou Amerikou
Nemrava J., Hrazdílková V. – Sele ví…
Liksom R. – Život je jen náhoda
Javořická V. – Kytka bílého bezu
Baláž P. – Žíly, žilky a varixy
Šindelář V. – Zmizelé a mizející Písecko
Javůrek Š. – Chaloupky
Steun R. – Šumava mezi dvěma národy
Jaklová L. – Věčná vzpoura v srdci konzervativce
Fořt K., Malina V. – Šumavští rodáci vzpomínají 5
Knor M. – Instant
Kaur R. – Mé tělo, můj chrám
Valpy F. – Švadlenin dar
Wähä N. – Odkaz
Hudečková E. – Veselice
Alderton D. – Ten pravý pes pro vás

Pro děti
Dahlin P. – Filix Wood
Socha R. - Študlarová Z. – Ruměnička Lipůvka a její kamarádi
Hrachovcová M. – Hnědáček a nalezená podkova
Špinková M., Zajíčková J. – Královny bílého prstenu
Fischerová D. – Adélka
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Brambory z Vysočiny

Jestli jsem se dobře díval, tak předešlý příspěvek jsem psal přesně před 
rokem. Jednak nebylo o čem psát a pak nebylo moc času. Takže pro pořá-
dek. Střelci koronu přežili!!! Faktem je, že náš počet je o hodně nižší. Ze 
začínající omladiny zbyla zhruba polovina a z těch starších střelbu ukon-
čila Dominika Jandová a Kája Janů. 

Zimní sezóna v podstatě ani nebyla, tréninky v tělocvičně jsme měli 
snad jen dva před Vánoci. A závod vlastně měla jen reprezentace v Polsku 
a Chorvatsku. Tak jsme se všichni těšili na sezónu letní – malorážkovou, 
kdy jsme mohli trénovat venku a závody nám povolili. 

Mezitím bych se ještě rád vrátil k pro nás mimořádné události – Olym-
piáda v Tokiu. Ano vím, je to již za námi pár měsíců, ale myslím, že se 
nedá na tuto akci zapomenout, a hlavně je čas přemýšlet dopředu na dal-
ší v Paříži. Vždycky jsem skromně odmítal možnost, že by do Tokia Petr 
mohl letět, ale podařilo se. I když konečná nominace před odletem byla 
poněkud „nestandardní“, když se rozstřeloval o účast zhruba dva týdny 
před odletem. Přitom to byl on, kdo splňoval všechna kritéria, ale dostaly 
se tam jiné zájmy a politika. Když tedy opět všechny v rozstřelu přesvěd-
čil, že je lepší, tak mohl odjet. 

A jak bylo v Japonsku? Možná jste pár pro něj typicky stručných odpo-
vědí slyšeli na akci Černovicko. 

Rozstřelování se do poslední chvíle určitě na výkonnosti a psychice ne-
přidá. Cesta tam zhruba 24 hodin. V Tokiu velmi přísná bezpečnostní 
opatření. Stručně řečeno pokoj, jídelna, autobus, střelnice. Takto 14 dní. 
Kouknout na jiný sport? Vyloučeno! Pak pořadatelé omezili i tréninky, 
protože se začaly střílet závody a nebyl prostor. A jak dopadl závod? Pro 
mě, když jsem ho sledoval na internetu přímo, když se střílelo, to bylo 
strašně těžký. Začátek – střelba vkleče se Petrovi nepovedl. Bylo to jako 
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Pája Nymburská

Nymburský ml. – olympionik, Nymburský st. – trenér
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na houpačce. Pak střílel vleže. Vím, že vleže patří do absolutní špičky svě-
ta. A taky jo. 399 bodů ze 400 možných. To ho posunulo hodně nahoru. 
A když začal skvěle ve stoje, začalo to vypadat i na to vysněné fi nále, ale 
pak trošku pokazil a zůstal tak zklamaný bez možnosti dál bojovat ve fi -
nále o medaili.

Hodnocení:
Petr byl zklamaný – ví, že měl na víc. Shoda okolností – nominace, pod-

mínky v Tokiu, nervy? Kdo ví. Ono olympijský závod se nestřílí každý 
den a celkové napětí musí být obrovské. 
Já: 
1. jako trenér – také zklamání, ale pochopení.
2. Jako otec – skvělý, úžasný !!!!! Kdo má syna na 17. místě na olympiádě 

a desátého ve světovém žebříčku ???

A o toto se s vámi podělil na již zmíněném Černovicku. A hlavně si po-
vídal s těmi nejmenšími, kteří za ním přišli pro podpis. Je totiž strašně dů-
ležité vědět, že je jedno, odkud jste, ale co jste za člověka a co se dá doká-
zat. Tak co Paříž 2024 ??? Je k ní dlouhá cesta, přesto není tak daleko.

Tak to jen takové ukončení jedné etapy, ale máme tady další. V srp-
nu jsme měli fi nále Poháru mládeže a začátkem září pak Mistrovství ČR 
malorážek. Letos se výkonnostně hodně zlepšila Adélka Kafková a Kája 
Prokeš. Právě ten v poháru byl v první desítce, Adélka kousek pod bednou 
– šestá. Ještě máme Matěje Lemberka, kterému vyšel ležák i polohovka, 
ale k medaili se nedostal. Sám se divil, jak byl blízko!!! A Pája Nymbur-
ská? Snad ani nemluvit nebo teda nepsat. Medaile cinkla jedna, stříbrná 
vleže. To jo, to umí, snad po bráchovi. Ale, jak jsem psal v názvu o bram-
borách, od té doby má neskutečnou smůlu. Ve fi nále poháru v polohovém 
závodě 3x20 ran brala čtvrté místo. Na Mistrovsví republiky ve stejném 
závodě si vylepšila osobní rekord o 7 bodů!! a co myslíte? Zase čtvrté mís-
to. Tak a poslední bramboru i se slzama si vykousla na začátku října na 
republice ve vzduchovce. Od začátku závodu byla úplně nahoře. Průběž-
ně 1.–2. a když jí chyběla poslední rána, ani jsme s klukama nedýchali. 
Nic platný. Stačila jí trefi t průměrná devítka na bronzovou medaili nebo 
pěkná desítka na vítězství. Ona to samozřejmě nevěděla, ale trefi la ránu 
9,4 a já myslel, že se propadnu. K bronzu jí chyběla pouhá jedna desetina 
bodu, což je zhruba tloušťka vlasu. Jak jí to mám říct? Střílela si skvěle, 
máš osobní rekord a seš letos již potřetí čtvrtá – brambůrko.
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I ostatní byli zalepený smůlou. Naše skoro doktor Šárka Jandová si od-
skočila z „operačního sálu“ vysoké školy, (na tréninku jsem ji asi půl roku 
neviděl, a tak říkám, že disciplínu střelba studuje dálkově). Obsadila de-
váté místo v kategorii ženy, těsně za branou fi nále. Stejně tak Petr Zíka 
v juniorech se těsně nevešel do fi nálové osmičky. I Dominik Klimeš jel 
potrápit pár mužů v Plzni, když si odskočil z lesa z traktoru a na četnost 
jeho tréninků byl výsledek pro mě výborný. Medaile se čekala od Petra 
N., ale ten teď řeší nové střelecké oblečení a v tom starým nemůže trefi t 
ani vrata. Šesté místo bylo milosrdné. 

Těch fi nálních závodů se nakupilo moc najednou, a tak se vrátím zpět 
do Černovic do tělocvičny. Do Sokolovny se stěhovat nebudeme, proto-
že ve škole máme dost prostoru na věci i na střelbu. Snad nás ale nebu-
dou omezovat zase nějaká zbytečná nařízení a opatření, kterým kolikrát 
nerozumí ani samotní autoři. A co nás čeká? Možná mezinárodní závod 
v Nitře. Naše začínající mladé střelce chci vytáhnout do Kolína a pak uvi-
díme. 

Přeji opět všem pevnou ruku a jasné oko.
Nymburský

Nové telefonní číslo
Ordinace Černovice

608 123 178
Původní pevná linka 565 492 429 bude ke konci října 2021

zrušena
MUDr. Beatrica Kazíková

Prak  k-Vysočina, sro.
Dobešovská 590, 394 94 Černovice
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Život tropí hlouposti a my je fotografujeme 33.

Po přebalení vydrží pětkrát déle!

Zdraví především – virus nepronikne!
Jan Podhola


